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Onderwerp:
Fietspad Linderweg / passage N48.

Samenvatting:
Om de verkeersveiligheid te verbeteren voor onder andere schoolgaande 
kinderen is tussen Linde en Dedemsvaart een vrijliggend fietspad aangelegd. Op 
het grondgebied van gemeente De Wolden is dit fietspad ca. 2.800 m1 lang en 
is medio 2018 in gebruik genomen. De afgelopen jaren en ook bij de 
voorbereidende werkzaamheden, hebben we geprobeerd om het ontbrekende 
deel van het fietspad tussen de Ommerweg en Linde ook aan te mogen leggen 
(ca. 1.300m1). Met dat deel zou, uitgezonderd van de bebouwde kom van 
Linde, een volledig vrijliggende fietsverbinding ontstaan tussen Zuidwolde en 
Dedemsvaart. Deze fietsverbinding wordt steeds belangrijker doordat veel 
kinderen vanuit Zuidwolde kiezen voor het voortgezet onderwijs in 
Dedemsvaart. In het resterende deel van het fietspad moet de N48 worden 
gepasseerd. Dit kon in de bestaande omstandigheden op twee manieren; 
namelijk de inzet van het huidige relatief smalle viaduct of de inzet van het 
naastliggende ecoduct Stiggeltie. Daarnaast is in de voorbereiding ook gekeken 
of er mogelijkheden waren om een nieuwe passage over de N48 te maken met 
bijvoorbeeld een fietsbrug. In de raadvergadering van eind 2018 is besloten om 
een uiterste inspanning te doen om samen met belanghebbenden te proberen 
het fietspad alsnog zorgvuldig in te passen op ecoduct Stiggeltie. Deze optie 
bood kostentechnisch voordelen ten opzichte van een nieuwe fietsbrug en is 
verkeersveiliger ten opzichte van de inzet van het smalle viaduct. Een 
belangrijke stap in de overwegingen voor het fietspad op ecoduct Stiggeltie was 
het opstellen van een natuurtoets. Aan de hand daarvan kon met concrete 
informatie nadere afstemming plaatsvinden met de provincie Drenthe en het 
Drentse Landschap.  
 
Het is de gemeente vervolgens niet gelukt om de combinatie van provincie 
Drenthe en het Drentse Landschap te overtuigen van de noodzaak en de 
redelijke mogelijkheden om het fietspad Linderweg in te passen op het ecoduct 
Stiggeltie. Partijen hebben begrip voor elkaars uitgangspunten, doelstellingen 
en inspanningen, maar komen niet nader tot elkaar, ondanks de positieve 
mogelijkheden in de natuurtoets. Aangezien provincie Drenthe eigenaar is van 
de bovengrond op het ecoduct en het Drentse Landschap een 
erfpachtovereenkomst met hen heeft, is medewerking de belangrijkste 
voorwaarde om te komen tot inpassing van het fietspad. Overigens is 
Rijkswaterstaat constructief eigenaar van het ecoduct en zij zien wel 
mogelijkheden voor de inpassing van het fietspad op het ecoduct. 
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Met dit raadsvoorstel legt het college, ter overweging, een definitieve koers voor 
aan de gemeenteraad. Ook enkele alternatieve mogelijkheden komen aan bod. 
In het meest recente gesprek hebben we de provincie gevraagd, om al dan niet 
samen met het Drentse Landschap, een toelichting te maken over hun 
standpunt voor het fietspad ten opzichte van de positieve bevindingen in de 
natuurtoets. Dit om interpretatie en nuance verschillen zoveel mogelijk te 
voorkomen. Deze input is toegevoegd als bijlage aan dit raadsvoorstel. De 
provincie heeft ervoor gekozen om deze input in de vorm van een 
gespreksverslag aan te bieden. Na besluitvorming wordt de gekozen koers in 
gang gezet om zo de resterende inrichting van de fietsverbinding langs de 
Linderweg af te kunnen ronden.

Fase van besluitvorming: 
Definitief.

Ontwerpbesluit:
Het college stelt de gemeenteraad voor om:

1. Af te zien van de aanleg van een vrijliggend verkeersfietspad langs de 
Linderweg op het gedeelte Ommerweg tot de bebouwde kom van Linde 
(ca. 1.300 m1);

2. Volgend op het hiervoor gestelde, rode fietssuggestiestroken aan te 
brengen op de rijbaan Linderweg op het gedeelte Ommerweg tot de 
bebouwde kom van Linde;

3. De kruising Ommerweg / Linderweg verkeersveiliger in te richten om zo 
de fietsers een veiligere oversteeklocatie aan te bieden;

4. De bovengenoemde maatregelen uit te voeren binnen het beschikbare 
gemeentelijke deel van het krediet voor fietspad Linderweg groot ca. € 
300.000;

5. Afhankelijk of de maatregelen deels nog subsidiabel worden geacht door 
de provincie, het uiteindelijk resterende krediet terug laten vloeien naar 
algemene middelen en verantwoorden bij de jaarrekening. 

Inleiding en aanleiding:
Na diverse overwegingen en besluiten, heeft de gemeenteraad eind 2018 
besloten om een uiterste poging te doen, om verder te onderzoeken of het 
fietspad Linderweg in overleg met belanghebbenden zorgvuldig kan worden 
ingepast op ecoduct Stiggeltie. Voorzien werd dat hiervoor in 2019 de nodige 
gesprekken en onderzoeken op gang gebracht moesten worden. Inmiddels zijn 
die onderzoeken en gesprekken afgerond. De natuurtoets is eind 2019 
opgeleverd. Een aantal seizoensgebonden updates zijn in maart 2020 nog 
aangevuld. Naast tussendoor individueel overleg met de Provincie is het op 13 
maart 2020 gelukt om een gezamenlijke afspraak in te plannen met de 
provincie en het Drentse Landschap. Namens de provincie was onder andere de 
gedeputeerde aanwezig en namens het Drentse Landschap was onder andere de 
directrice aanwezig. Bij dit gesprek hebben we afgesproken dat de provincie, al 
dan niet ondersteund door het Drentse Landschap, zelf een schriftelijke reactie 
aanbiedt op de natuurtoets en het voorstel van de gemeente voor een fietspad 
over het ecoduct Stiggeltie. Deze reactie hebben we ontvangen op 25 mei 2020, 
waardoor we nu in de gelegenheid zijn om de gemeenteraad te informeren. 
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Problemen of vraagstukken:
Tijdens de voorbereidingen voor fietspad Linderweg is een verschil van inzicht 
ontstaan over de meest geschikte wijze waarop dit fietspad de N48 kon 
passeren. Partijen als Dorpsbelangen, provincie, Rws, grondeigenaren, het 
Drentse Landschap en de gemeente hebben allen de intentie om de 
fietsverbinding zo verkeersveilig mogelijk te realiseren. Elke partij beredeneert 
vanuit eigen achtergronden hoe deze verkeersveilige fietsverbinding er dan het 
beste uit kan zien. Welke invloed vindt men acceptabel op grondeigendom, 
natuurdoelstellingen en welke aanlegkosten achten we proportioneel. Omdat de 
inpassing op het ecoduct vooral een overweging is tussen de provincie 
(grondeigenaar/natuurdoelstellingen) en de gemeente (initiatiefnemer fietspad), 
geven we hieronder een uiteenzetting in de verschillen en waarom we niet tot 
overeenstemming gaan komen. 

Gemeente
Uit de natuurtoets van eind 2019 is gebleken dat de robuuste verbindingszone 
van de Sallandse heuvelrug naar het Dwingelderveld niet gereed is en naar onze 
verwachting gaat dat voorlopig ook niet gebeuren. Een van de vele ontbrekende 
onderdelen is bijvoorbeeld een ecoduct over de A28 in de buurt van Echten. De 
plannen voor deze robuuste verbindingszones liggen in de ijskast. De ruime 
breedte van het ecoduct is gebaseerd op de komst van edelherten en een roedel 
wolven. In Overijssel is een 0 standsbeleid voor edelherten. De verwachting is 
dus niet dat de totale breedte van het ecoduct op korte termijn nodig is. Bij het 
huidige gebruik van het ecoduct is de impact van een fietspad beperkt. Toch 
konden we niet ontkennen dat er natuuroppervlakte anders wordt ingezet als er 
een fietspad komt. Ons voorstel aan provincie en het Drentse Landschap 
bestond daarom uit het aanleggen van een fietspad over het ecoduct op basis 
van een tijdelijk karakter. Mocht in de toekomst de volledige breedte wel nodig 
zijn dan kon het fietspad verwijderd worden. Op deze wijze wilden we recht 
doen aan overwegingen en dilemma’s van partijen en toekomstgericht kunnen 
bijsturen. Een fietspad met een tijdelijk karakter zou voor een periode van 15 
jaar een omgevingsvergunning kunnen krijgen. In dat geval zonder de 
bestemming van het natuurgebied aan te passen. Gedurende deze periode zou 
de eventuele impact van het fietspad en de ontwikkelingen met de robuuste 
verbindingszone gemonitord worden. Op deze wijze konden we conform het 
Fietsplan De Wolden en de hiervoor toegekende BDU bijdrage van provincie 
Drenthe het vrijliggende fietspad aanleggen. 

Interpretatie over het beeld van de provincie
De provincie Drenthe (in combinatie met het Drentse Landschap) ziet de 
inpassing van het fietspad op het ecoduct niet als de beste oplossing en hebben 
daar hun eigen overwegingen in. Doordat ze daarnaast stellen dat een extra 
investering in een (nieuwe) fietsbrug voor de provincie (ook) geen optie is, blijft 
in die koers voor fietsers alleen de mogelijkheid over om gebruik te maken van 
het bestaande viaduct. Het bestaande viaduct is te smal en technisch niet 
geschikt om voldoende ruimte te creëren voor een vrijliggend fietspad. De 
verkeersveiligheid (voorrangsregels of verkeerslichten) en vooral de redelijke 
handhaving daarvan zou onder druk komen te staan. Met een oplossing gericht 
op het viaduct, laat de provincie het vrijliggende fietspad eigenlijk los (daarvoor 
hadden ze immers BDU toegekend). Ze stellen dat fietsers met een aanpassing 
op de rijbaan verkeersveilig gebruik kunnen blijven maken van deze rijbaan. In 
ieder geval stellen ze impliciet dat die situatie dusdanig standaard en 
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verkeersveilig is, dat dit de voorkeur geniet, gewogen tegen (in hun beeld) de 
mogelijke impact die het inpassen van het fietspad heeft op de 
natuurdoelstellingen van de robuuste verbindingzone (ecoduct Stiggeltie).

Verschil provincie en gemeente
Beide partijen werken met deze achtergond eigenlijk aan verschillende 
projecten. Uiteraard beide met de intentie om een verkeersveilige situatie te 
creeeren gewogen tegen de (mogelijke) impact op natuurdoelstellingen en met 
een proportionele investering als achtergrond. De ene partij zoekt uitgebreid en 
creatief naar mogelijkheden en draagvlak, om conform opdracht en wens een 
vrijliggend fietspad zorgvuldig in te passen en de andere partij laat die 
achtergrond in principe los en accepteert dat fietsers op de rijbaan blijven met 
aandachtspunten voor verbeteringen in de verkeersveiligheid. 

Ontwerpbesluit: toelichting en argumentatie:
1. Afwijken van het Fietsplan De Wolden
Zoals gesteld; is het niet gelukt om instemming te verkrijgen in de grondpositie 
op een belangrijke locatie in de route voor fietspad Linderweg. We zien juridisch 
en ook toekomstbestendig, weinig kansen om medewerking verder te forceren 
bij provincie Drenthe. De aanleg van dit vrijliggende fietspad is daarmee zonder 
forse extra investering vooralsnog niet haalbaar. Daarnaast verwachten we geen 
draagvlak voor een gedeeltelijke aanleg van een vrijliggend fietspad en zou een 
dergelijke halve oplossing niet bijdragen aan een eenduidige verkeersveilige 
inrichting. Hoewel we ons realiseren dat gebruikers van de route alsmede 
Dorpsbelangen Linde teleurgesteld zullen zijn als er geen vrijliggend fietspad 
komt, stellen we deze keuze, met enige tegenzin, toch voor als verstandigste 
besluit voor de gemeenteraad. Mogelijk biedt een toekomstige wijziging van het 
viaduct over de N48 of een aanpassing in de N48 zelf, op termijn kans om 
alsnog mee te liften in het creeren van ruimte voor een fietspad. 

Een alternatief, om nu door te werken aan de komst van het fietspad, is de 
bouw van een fietsbrug. Een en ander ook toegelicht bij alternatief beleid. Het 
college stelt deze optie niet voor aan de gemeenteraad. In het verleden is 
hiervoor namelijk een aanvullende gemeentelijke investering berekend van ca. 
€ 700.000, maar deze investering is niet gereserveerd en geïndexeerd. In de 
huidige financiële kaders van gemeente De Wolden is de bouw van deze 
fietsbrug geen voor de hand liggende keuze. Met het nog beschikbare krediet en 
de potentiele BDU zou de investering voor dit resterende deel van het fietspad 
(1.300 m1) uitkomen op ca. 1.1 miljoen. Ter indicatie, dit gedeelte van het 
fietspad zou daarmee bijna net zoveel kosten als het al aangelegde deel van 
fietspad Linderweg van ca. 2.800 m1. 

2. Fiets suggestiestroken (Ommerweg tot Linde)
Om toch de verkeersveiligheid te verbeteren en de positie van fietsers te 
benadrukken op de Linderweg stellen we voor om de rijbaan aan twee zijden te 
voorzien van fiets suggestiestroken. Dit is een gangbare invulling van de rijbaan 
op locaties waar veel fietsers aanwezig zijn en waar geen vrijliggend 
verkeersfietspad kan worden aangelegd.

3. Kruisingsvlak Ommerweg / Linderweg
Tijdens de voorbereiding kwam regelmatig naar voren dat men de oversteek 
van fietsers vanaf fietspad Ommerweg naar rijbaan Linderweg als onveilig 
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ervaart. Vooral de snelheid van het verkeer op de Ommerweg leidt tot dit 
gevoel. Op de kruising Ommerweg/Linderweg is een zogenaamd schijnplateau 
aanwezig. Deze wekt visueel de indruk van een verkeersremmende maatregel 
maar is in de praktijk gewoon vlak. Het is denkbaar dat automobilsten hun 
snelheid niet (meer) aanpassen ter hoogte van het huidige attentieverhogende 
kruispunt. We stellen voor om deze kruising ook daadwerkelijk verhoogt uit te 
voeren om zo meer dwingend de snelheid te verlagen en de verkeersveiligheid 
te bevorderen.

4/5. Krediet
Momenteel is er in het gemeentelijke deel van het krediet nog ca. € 300.000 
beschikbaar voor de aanleg van fietspad Linderweg. Potentieel zou daar ca. 
€ 130.000 aan BDU bijdrage bij komen als we een vrijliggend fietspad mochten 
aanleggen langs het benoemde deel van de Linderweg. Voorgesteld wordt om 
de in dit voorstel benoemde verkeersmaatregelen uit te voeren binnen het 
gemeentelijke deel van het restant krediet. De werkzaamheden met de 
suggestiestroken kunnen mogelijk nog in de zomer van 2020 of 
weersafhankelijk in het najaar worden uitgevoerd. Bij de behandeling van de 
jaarrekening zal de eindverantwoording voor het project plaatsvinden. De 
hoogte van het restant krediet is nog afhankelijk van de nader te onderzoeken 
mogelijkheden of BDU mag worden ingezet voor verkeersmaatregelen anders 
dan de beoogde aanleg van het fietspad. 

Alternatief beleid:
Met dit voorstel legt het college een koers voor aan de gemeenteraad over de 
(on)mogelijkheden voor een fietspad langs de Linderweg gedeelte Ommerweg 
tot Linde. Deze koers wordt voorgelegd gebaseerd op een lang traject van 
onderzoeken en afstemming in verschillende fasen. Voor eventuele alternatieve 
overwegingen kan de gemeenteraad het onderstaande in acht nemen.

Bestuurlijke afstemming
Uiteindelijk is de combinatie van de provincie Drenthe en het Drentse Landschap 
niet te overtuigen van de zorgvuldige inpassing van het fietspad op het ecoduct 
Stiggeltie. De provincie Drenthe is eigenaar van de bovengrond op het ecoduct 
en heeft een erfpachtconstructie met het Drentse Landschap. Deze erfpacht 
overeenkomst is conform oorspronkelijke koers afgesloten, maar de provincie 
had hiermee kunnen wachten, omdat bij hun bekend was dat de gemeente met 
een natuurtoets wilde onderzoeken of ecoduct Stiggeltie kon worden ingezet 
voor het fietspad. Mocht de gemeenteraad toch verdere inspanningen willen op 
de komst van een vrijliggend fietspad over het ecoduct Stiggeltie, dan is het een 
optie om bestuurlijk te onderzoeken of er bij de provincie Drenthe als 
individuele partij, op termijn alsnog draagvlak is te vinden voor het aanpassen 
van de erfpachtovereenkomst met het Drentse Landschap. Tot nu toe is 
aangegeven dat men hier geen medewerking aan wil verlenen. 

Toch een fietsbrug
Na afstemming en terzijde leggen van ambitieuze mogelijkheden als een 
markante fietsbrug ‘oude Linderweg’ of een fietstunnel alsmede een gebruikte 
fietsbrug, richtte de inzet zich definitief op het benutten van het bestaande 
viaduct, het bestaande ecoduct Stiggeltie of het bouwen van een sobere nieuwe 
fietsbrug. Elk van deze opties heeft diverse voor- en nadelen voor de 
verkeersveiligheid en/of de ecologische inrichting.
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De optie sobere fietsbrug genoot bij de meeste partijen wel enig draagvlak, 
maar woog gezien de hoge investering, niet op tegen de hernieuwde poging om 
de situatie met het ecoduct gedetailleerd te onderzoeken. Mocht de 
gemeenteraad toch willen overwegen om de inzet van een nieuwe fietsbrug als 
serieuze optie uit te werken, dan stellen we voor om het huidige krediet voor 
het fietspad Linderweg eerst in stand te houden. Met een deel van dat krediet 
kan de voorbereiding van de fietsbrug voldoende en gedetailleerd worden 
opgepakt tot een go, no go moment medio 2021. Bij dat go, no go moment, zou 
de gemeenteraad alsnog kunnen beslissen of de aanleg van een fietsbrug en 
daarmee het vrijliggende fietspad een realistische optie wordt. Het 
gemeentelijke aandeel van de geraamde meerkosten voor een fietsbrug waren 
ca. € 700.000. Deze raming, tussentijds niet geïndexeerd, hield rekening met 
onzekerheden. Door de markt creatief en oplossingsgericht te benaderen is het 
denkbaar dat deze kosten gunstiger kunnen uitpakken. Nadeel van deze optie is 
dat bij tegenvallende resultaten de voorbereidingskosten wederom voor niets 
zijn geweest en er alsnog teleurstelling onstaat op het feit dat er geen 
vrijliggend fietspad wordt aangelegd langs de Linderweg. In de tussentijd 
hebben de fietsers en overige verkeersdeelnemers geen profijt van 
verkeersmaatregelen die de situatie voor de fietsers op de rijbaan verbeteren. 
Mochten er in de toekomst nieuwe uitgangspunten naar voren komen rondom 
de N48 of bijvoorbeeld door de vervanging van het bestaande viaduct, dan kan 
worden overwogen of we met een nieuw project alsnog de inpassing van een 
fietspad willen verzorgen.

Financiële effecten:
Bij het beëindigen van het fietspad project zal het hiervoor resterende krediet 
(ca. € 300.000) teruggaan naar algemene middelen. Het college stelt de 
gemeenteraad voor om een deel van het krediet in te zetten voor 
verkeersmaatregelen zodat fietsers een veiligere positie krijgen op de rijbaan 
Linderweg. Afhankelijk of deze verkeersmaatregelen nog geheel subsidiabel 
worden geacht door de provincie, vloeit het definitieve resterende krediet 
daarna terug naar algemene middelen. Het project en de financiële afwikkeling 
worden verder verantwoord bij de jaarrekening.

Personele effecten: 
Niet van toepassing.

Juridische effecten:
Het is geen haalbare koers gebleken om conform opdracht en wens, minnelijk 
een fietspad in te passen op gronden van provincie Drenthe (ecoduct Stiggeltie). 
Hierdoor is het niet zinvol om een traject in te gaan voor een 
bestemmingsplanwijziging of de aanvraag van een tijdelijke 
omgevingsvergunning. Om alsnog gebruik te maken van de route over het 
ecoduct Stiggeltie zou een onteigening in beeld kunnen komen. 

Onteigenen
Een eigendomsrecht en/of een erfpachtrecht kan worden onteigend. Door een 
rechter wordt getoetst of er sprake is van een groot algemeen belang en/of er 
realistische alternatieven zijn die een onteigening kunnen voorkomen. De 
aanleg van een vrijliggend fietspad kan worden aangemerkt als een groot 
algemeen belang. Natuurdoelstellingen in een (toekomstige) robuuste 
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verbindingszone zijn uiteraard eveneens van een groot algemeen belang. De 
moeilijkheid zit in het feit of er realistische alternatieven zijn voor het 
vrijliggende fietspad, waarvoor het ecoduct niet nodig is. Daar komen de 
verschillende invalhoeken en interpretatie weer naar voren. Welk belang laten 
we prevaleren?. Voor zowel verkeersveiligheid als de natuurdoelstellingen zijn 
stevige standpunten op te stellen. Het is onduidelijk of een onteigening in dit 
geval kans van slagen heeft voor de komst van het fietspad. Wel is duidelijk dat 
het onteigenen van een mede overheid niet een hele gebruikelijke en 
toekomstbestendige koers lijkt. Zelfs als de provincie Drenthe wel akkoord zou 
gaan, is het ook een vreemde gang van zaken om dan hun partner, het Drentse 
Landschap alsnog te onteigenen van het erfpachtrecht. Een en ander zou de 
onderliggende verhoudingen onder druk zetten.

Met deze achtergrond acht het college van De Wolden het niet wenselijk om een 
onteigening verder te onderzoeken en ter overweging voor te leggen aan de 
gemeenteraad. 

Participatie- en communicatieparagraaf:
(in te vullen aan de hand van de menukaart)
Minder van toepassing. In die zin dat er grondpositie verkregen moest worden 
en daarvoor onderhandelingen plaatsvonden. Voorafgaande aan de 
gemeenteraadvergadering zal het college de aan de gemeenteraad ter 
overweging voorgestelde koers, kenbaar maken bij de resterende 
grondeigenaren alsmede bij Dorpsbelangen Linde.

Fatale termijnen:
Niet van toepassing.

Aanpak en uitvoering:
Mocht de gemeenteraad het voorgestelde besluit conform aannemen dan zullen 
belanghebbenden en belangstellenden tijdens de gemeenteraadsavond de brede 
overwegingen van het college en de gemeenteraad meekrijgen. Afhankelijk van 
de datum van het gemeenteraadsbesluit kunnen de werkzaamheden ten 
behoeve van de verkeersmaatregelen mogelijk nog in 2020 worden uitgevoerd. 
Wel zijn de werkzaamheden voor fietssuggestiestroken (slijtlaag) in hoge mate 
afhankelijk van zomerse weersomstandigheden. 

Indien de gemeenteraad een keuzerichting conform alternatieven, of anders 
voorstelt, dan zal afhankelijk van de keuzerichting gekeken moeten worden hoe 
verder te communiceren en te handelen.

Bijlagen:
• Natuurtoets
• Verslag bijeenkomst provincie en het Drentse Landschap
• Bovenaanzicht globaal suggestiestroken Linderweg

Zuidwolde, 
Burgemeester en wethouders van De Wolden,

Secretaris Burgemeester burgemeester
Nanne Kramer Roger de Groot
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